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                                                                   1. 

V Redovna skupština "Nezavisnog sindikata metalaca" 

Petak, 22. februar 2013. godine, 12.00 h 

Izvestilac: Mileta Gujaničić 

IZVEŠTAJ O RADU ZA 2012. 
 
Poštovane koleginice i kolege, uvaženi gosti 
Podnosim Skupštini Izveštaj o radu "Nezavisnog sindikata metalaca" za 2012. 
godinu.  Da bismo mogli kvalitetno da vodimo raspravu i usvojimo Izveštaj o radu 
sindikata za 2012. godinu želimo da se podsetimo koje smo to ciljeve-zadatke 
postavili organizaciji u 2012. godini. Sada je trenutak da izanaliziramo šta smo od 
planiranih obaveza i pojedinačnih zaduženja ostvarili. Pokušaću kroz Izveštaj da 
Vam dam odgovore i na druga pitanja i aktivnosti koja smo imali u 2012. godini. To 
ne znači da je moja analiza izveštaja najbolja, tako da od Vas očekujem jednu 
demokratsku raspravu povodom ovog izveštaja, i njegovo usvajanje.  
 
U Planu "Nezavisnog sindikata metalaca" za 2012. godinu trebali smo sprovesti 
sledeće aktivnosti i ostvariti sledeće ciljeve: 
 

 Dogovorili smo se da nastavimo nadgradnju i jačanje socijalnog dijaloga sa ciljem 
obezbeđenja kvalitetnog kolektivnog ugovora sa trenutnim poslodavcem ili sa novim 
poslodavcem, ako se bude isprofilisao u 2012. godini 

 Da radimo na unapređenju saradnje sa sindikatima u kompaniji, pre svih sa 
reprezentativnim sindikatima. 

 Da nastavimo saradnju na republičkom nivou sa Industrijskim sindikatom Srbije  
 Da sa Industrijskim sindikatom Srbije nastavimo delovanje u evropskim i svetskim 

federacijama i saradnju sa regionalnim i nacionalnim sindikatima drugih država 

 Da ukoliko u kompaniji dođe do iskazivanja viška zaposlenih radimo na obezbeđenju 
kvalitetnog socijalnog programa zaposlenima za čijim radom bude prestala potreba,  

 Da radimo na edukaciji i jačanju sindikalne svesti članova i članica našeg sindikata 
 Da radimo na jačanju snage sindikata kroz učlanjenja još većeg broja zaposlenih u 

"Nezavisni sindikat metalaca" 

 Da finansijski ojačamo „Nezavisni sindikat metalaca“, 
 
Koleginice i kolege, 
pored gore planiranih aktivnosti za 2012. godinu imali smo obavezu da nastavimo da 
radimo na svakodnevnim sindikalnim aktivnostima zbog kojih kao sindikat i postojimo, a to 
su: 

 Dogovorili smo se da "Nezavisni sindikat metalaca" bude sastavni deo života radnika, 
prisutan na radnom mestu, utakmici, pecanju i pričama za vreme nedeljnog porodičnog 
ručka. Pored rešavanja i prepoznavanja pojedinačnih problema, "Nezavisni sindikat" i  
dalje da prepoznaje probleme opšteg tipa i utiče na njihovo rešavanje. Da i dalje 
"osluškujemo" šta naši članovi govore i misle, šta priželjkuju i šta ih zabrinjava. Cilj nam 
je bio da radimo na stvaranju i negovanju upravo ovakvog sindikalnog ambijenta. 

 Svakodnevno zalaganje za osnovne vrednosti i načela sindikalnih principa - zaštite 
interesa i prava članstva i organizacije, solidarnost i sprovođenje demokratskih metoda 
rada u svim delovima sindikata, stručnost i odgovornost u radu svakog našeg člana, 
verska i nacionalna nezavisnost 
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 Svakodnevno zalaganje za ostvarenje sindikalne obaveze a to je: briga i zaštita 
socijalnih, ekonomskih, obrazovnih, političkih prava našeg članstva i svih zaposlenih 

 Svakodnevno pružanje pomoći i zaštite članstva po svim osnovama u skladu sa 
Zakonom o radu i Kolektivnim ugovorom 

 Svakodnevni rad na obezbeđivanju istinitog i pravovremenog informisanja naših članova 
i svih zaposlenih o radu sindikata i ambijentu i statusu naše fabrike. 

 
 
Koleginice i kolege,  
planovi služe kao putokaz kojim neka organizacija treba da ide kako bi ostvarila što 
više pozitivnih i dobrih rezultata u interesu članstva. U životu ne može sve da se 
isplanira. Dešava se da na neke situacije organizacija ne može da utiče, što 
umanjuje realizaciju planiranih ciljeva. Mi smo nažalost takvu situaciju imali u 
2012. godini.  Desili su se prelomni i neplanirani događaji,  odlazak kompanije Ju es 
Stil iz Smedereva i Srbije u januaru 2012. godine, a novi vlasnik Železare postala je  
Vlada Republike Srbije. 
 
Mnogi zaposleni i neki od sindikata u Železari nisu tada shvatili ozbiljnost situacije i 
dubinu krize. Nisu naslućivali loša vremena koja će nam se desiti, pre svega zbog  
mogućnosti prestanka rada naše fabrike i samim tim prestanka potrebe za našom 
pojedinačnom uposlenošću. Da Vas podsetim, na prošloj Skupštini sam Vam 
pročitao belešku sa sastanka kompletnog menadžmenta fabrike i sindikata sa 
Dejvidom Rintulom, predsednikom Ju es Stil Evropa, koji se održao 11. avgusta 
2011. godine. Tada je Ju es Stil nagovestio mogućnost odlaska ukoliko se situacija 
na tržištu čelika ne promeni. Nažalost, situacija na tržištu čelika je i dalje sasvim 
loša. 
 
Ovakvi prelomni događaji u kompaniji odrazili su se i u radu naše sindikalne 
organizacije i u životima naših članova i članica kao i svih zaposlenih u fabrici. Sve 
ovo je uticalo da se Plan rada "Nezavisnog sindikata metalaca" za 2012. godinu 
nužno mora prilagođavati novonastaloj situaciji i događajima u kompaniji. U našim 
aktivnostima rad organizacije smo prilagođavali svakodnevnim novonastalim 
događajima vezanim za fabriku. Prioritetni cilj nam je bio da zaštitimo samu 
kompaniju od namera pojedinih političara i analitičara koji su jasno zagovarali da 
na Železaru Smederevo treba da se „stavi katanac“. Znali smo da je jedino moguće 
da sačuvamo zaposlene ako uspemo da ne dozvolimo gašenje fabrike. Znali smo da 
samo tako možemo zaštititi interese svih nas u ovoj fabrici, interes našeg grada i 
interes velike većine zaposlenih radnika u metalskom kompleksu Srbije. Mislim da 
smo u tome uspeli i moram da istaknem neprocenjivu pomoć naših kolega iz 
bratskog Industrijskog sindikata Srbije.  
 
Iako se 90 % naših koleginica i kolega nalaze u skroz nezavidnom i teškom 
finansijsko-materijalnom statusu, aktivnost očuvanja fabrike bi istakao kao 
najvažniji deo naših aktivnosti u 2012. godini. Da nismo uspeli da sačuvamo 
Železaru, mi danas ne bi imali ni ovaj sastanak, niti bi imali mogućnost da pričamo 
o bilo kakvim planiranim aktivnostima našeg sindikata o problemima koje imaju 
zaposleni o korišćenju godišnjih odmora, plaćenih i neplaćenih odsustava...Ovo je 
glavna karakteristika realizacije i uspeha rada našeg sindikata u prošloj 2012. 
godini.   
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 Uspeli smo da Vladi Srbije („tehničkoj“ odlazećoj i novoj vladi – Ministarstvu finansija i 
privrede) nametnemo, da rešavanje statusa Železare Smederevo bude u samom vrhu 
prioriteta. Nismo dozvolili da se to pitanje "gurne pod tepih" i vremenom zaboravi.  

 Da neke od Vas podsetim, a neke upoznam, da je 26. juna 2012. godine u Železari 
Smederevo po prvi put u novoj sindikalnoj istoriji održan zajednički sastanak vodećih 
sindikata metalaca u punom sazivu njihovih članova Izvršnih odbora. Metalci iz Bora, 
Zaječara, Užica, Priboja, Subotice, Beograda, Kragujevca, Zrenjanina, Novog Sada...i 
mnogih drugih gradova, dali su punu podršku nastavku rada Železare Smederevo u 
ovom najtežem istorijskom trenutku i pokazali najveći stepen sindikalne solidarnosti. 

 Vasil Janačkov predsednik sindikata „Metalicy“, Bugarska i potpredsednik EMF-a bio je 
13. marta 2012. godine u poseti "Nezavisnom sindikatu metalaca", gde nam je dao 
punu podršku  u aktivnostima da se postignuti nivo prava zaposlenih radnika Železare 
Smederevo zadrže. Aneksi Kolektivnog ugovora upravo pokazuju da mi i dalje imamo 
sva prava iz Kolektivnog ugovora koja smo ugovorili 2009. godine sa kompanijom Ju es 
Stil.  

 Uspeli smo i pored problema isticanja vremenskog roka važnosti  Kolektivnog ugovora 
kod Poslodavca 2009-2012. godine (15. decembar 2012. godine), da sačuvamo jednu 
od najvećih radničkih i sindikalnih tekovina – KOLEKTIVNI UGOVOR ! Time smo sačuvali 
sva stečena prava i obaveze! Tri puta smo sa Poslodavcem aneksirali KU. Prvi put KU je 
aneksiran 14. novembra 2012. godine, čime se njegova primena produžava do "15 
januara 2013. godine". Drugi put KU je aneksiran 11. decembra 2012. godine i njegova 
primena je produžena do "28. februara 2013. godine" i 25. januara 2013. godine KU je 
treći put aneksiran čime se njegova primena produžava do "30. aprila" 2013. godine.  

 Uspeli smo u "dramatičnim" uslovima kada je proizvodnja u fabrici stala sredinom 2012. 
godine, kada u Srbiji mnoštvo firmi propada i desetine hiljade radnika ostraje bez posla, 
a država-društvo sasvim „osiromašilo“ da: 

 - sačuvamo postojeću satninu i ne dozvolimo uvođenje minimalca 
 - da poslodavac nastavi sa redovnim uplatama doprinosa za penzijsko osiguranje 
 - da poslodavac nastavi sa redovnim uplatama doprinosa za zdravstveno osiguranje  
            i overama zdravstvenih knjižica zaposlenih i članova njihovih porodica 
 - obezbedi i nadalje isplatu regresa 
 - obezbedi i nadalje "organizovani prevoz"  
 - obezbedi i nadalje zaposlenima da u skladu sa važećim kriterijumima Komisije za 
            "solidarnu pomoć" mogu da refundiraju troškove lečenja, lekova, smrti članova najuže 
            porodice, elementarne nepogode...  
 - U skladu sa novonastalom situacijom prekida proizvodnje u Fabrici na osnovu člana 116.  

             i  192. Zakona o radu i člana 81.2 i 117. Kolektivnog ugovora od 02.12.2009. godine, kao i  
            naknadno dobijenim odobrenjem Ministarstva za rad Republike Srbije produžila se 
            mogućnost slanja zaposlenih na plaćeno odsustvo do 100 dana - sa pravom na naknade  

             zarade u visini 60% prosečne zarade u prethodna tri meseca. Time smo uspelo izbeći slanje  
             zaposlenih na "neplaćeno odsustvo" zbog prekida proizvodnje. 

 Uspeli smo da ostvarimo "socijalni dijalog" – saradnju sa Ministartsvom ekonomije u 
„tehničkoj“ vladi (Nebojša Ćirić) i kontinuitet dijaloga i saradnje sa novoizabranom 
Vladom, Državnim sekretarom Ministarstva privrede i finansija (Aleksandrom Ljubićem). 
Zahvaljujući informacijama na najvišem nivou u prilici smo da pratimo i donekle utičemo 
na sva moguća dešavanja koja se tiču Železare Smederevo. 

 Uspeli smo da na sastancima sa Generalnim direktorom Železare i njegovim najbližim 
saradnicima održimo dobar i stalan kontakt gde smo dvosmernim informisanjem, 
razmenom mišljenja zajednički radili na rešavanju problema u kompaniji.  
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 Na osnovu Zakona o radu i inicijative poslodavca "Železare Smederevo" u junu 2012. 
godine utvrdili smo reprezentativnost "Nezavisnog sindikata metalaca" sa procentom 
22,18 % od ukupnog broja zaposlenih.   

 
 U toku 2012. godine nastavili smo sa: 

 - podelom pozajmica koje je koristilo 1.153 člana u iznosu od 26.285.000,00 dinara.   
            Potrebu za pozajmicama je u proseku mesečno imalo 97 članova sindikata. 
 - potrebu za socijalnim davanjima iz Fonda solidarnosti sindikata imalo je 376 člana u 
            uznosu od 1.353.881,79 dinara, 
 - obezbedi li smo za članove snabdevačke akcije i mogućnost da preko sindikata obave 
            kupovinu robe za svoja domaćinstva i u tom svojstvu Stručna služba sindikata izdala je 
           našim članovima ukupno 5.890 potvrda. Detaljan pregled snabdevačkih akcija imate u  
           materijalu. 
 - U avgustu mesecu održali smo Radničko-sporstke igre i sindikalni seminar za 55 
            članova sindikata u Soko banji  
 - U 2012. godini "Nezavisni sindikat metalaca" je brojčano manji za 81-og člana. Tokom  
            2012. godine učlanilo se 41 radnik, a sindikat je napustilo 122 člana.  

- penzije 32 člana,  
- otkaz 8 člana,  
- zbog napuštanja fabrike 14 člana, 
- smrt naših kolega 4 člana i  

         - usled iščlanjenja 64 člana 
            Detaljne preglede učlanjenja i iščlanjenja po mesecima i po pogonima date su u  
            materijalu za ovu sednicu.   

 
 Rad SEKCIJE MLADIH odvijao se prisustvom na seminarima koje je za mlade 

organizovao Industrijski sindikat Srbije. PRVI SEMINAR bio je "Treća sindikalna skola za 

mlade aktiviste Industrijskog sindikata Srbije", održan u Krivaji, od 07-10. juna 2012. godine na 
temu: “Uloga sindikata u drustvu, timski rad, organizovanje članstva, akti sindikata, radno 
zakonodavstvo, industrijska politika, socijalni dijalog u Srbiji i Evropske integracije”. Predavač su 
bilii: Nebojša Savić ISS, Vladimir Pavicević BOŠ (Beogradska otvorena škola), Vesna Đukić BOŠ, 
Negoslav Jovanovic ISS, Dragan Matic ISS. Sponzor: fondacija "Friedrich Ebert". DRUGI 
SEMINAR “Projekat Exit 2012. - I ti si sindikat", održan je u Novom Sadu od 11-15. jula 2012. 
godine, na temu “Mladi i sindikat, evropske integracije, promovisanje sindikata”. Predavači: su 
bili: Emilija Grujić FES, Vladimir Pavicević BOŠ, Vlada Miljuš, ISS. Sponzor: fondacija "Friedrich 
Ebert". TREĆI SEMINAR: "Treća sindikalna škola za mlade aktiviste Industrijskog sindikata 
Srbije" održan je u Sokobanji od 22-25. novembra 2012.godine na temu “Štrajk kao metod i 
sredstvo sindikalne borbe”. Predavači su bili: Nebojsa Savić ISS, Negovan Jovanovic ISS, 
Dragan Matic ISS. Sponzor: fondacija "Friedrich Ebert". 

 

 SEKCIJA ŽENA „Nezavisnog sindikata metalaca“ u 2012. bila je izuzetno aktivna. 
Članice Sekcije žena „Nezavisnog sindikata metalaca“ su zahvaljujući dobrim 
međusindikalnim odnosima sa Industrijskim sindikatom Srbije (ISS) učestvovale na više 
značajnih seminara:  

U MAJU koleginica Violeta Ogarević učestvovala je na trodnevnom seminaru u 
Krivaji na kome su bile teme: „Osnovi organizovanja i delovanja sindikata i uloga 
sindikalnog poverenika u ustanovi/preduzeću, liderstvo, sindikalno organizovanje 
u Nemačkoj i radnička veća“.  
U JUNU koleginice Dragana Obrenović i Violeta Ogarević učestvovale su u 
Beogradu na seminaru: „Rodna ravnopravnost i planiranje akcije“.  
U AVGUSTU u sklopu RSI u Soko Banji 15 naših koleginica imale su seminar na 
kome su se obrađivala važna „ženska pitanja“.  
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U DECEMBRU Mirjana Ristić, Suzana Trailović, Dragana Obrenović i Svetlana 
Vranić učestvovale su na seminaru u Beogradu.  
 

     POSETA „UDRUŽENJU SAMOHRANIH MAJKI“:  
     Ova poseta je bila prvi susret i upoznavanje, a rezultat je dogovor o intenzivnijoj saradnji  
     u budućem periodu. Tom  prilikom obezbeđena je izvesna količina polovne odeće, kao i  
     određena suma novca...  
 

OBELEŽAVANJE SVETSKOG DANA BORBE PROTIV RAKA DOJKE, 24. OKTOBRA: 
Posebno želimo da istaknemo ovu akciju naših koleginica iz Sekcije žena. Akcija je 
organizovana na trgu pored galerije „Ninić“, a njen osnovni cilj je bio podizanje opšteg 
nivoa znanja i svesti žena o ovoj opakoj bolesti. Akcija je izvedena u saradnji sa 
lekarima onkolozima iz Z.C."Sveti Luka". U tom cilju pripremljeni su edukativni materijali 
za naše sugrađanke: izrada simbola akcije (roze traka), flajer sa detaljnim upustvima za 
samopregled dojki, anketa koja je imala za cilj utvrđivanje stepena informisanosti naših 
sugrađanki o kanceru dojke. Anketom je bilo obuhvaćeno 532 naših sugrađanki. Kao 
medijska najava ove akcije obezbeđen je poseban termin na TV Smederevu 23. 
oktobra. Učesnici emisije bili su dr Jelisaveta Stefanović, onkolog, dr Ljiljana Manojlović, 
radiolog, dr Emil Jeremić, hirurg i Svetlana Vranić, predsednica Sekcije žena. U sklopu 
akcije obeležavanja „Svetskog dana borbe protiv raka dojke“ „Nezavisni sindikat 
metalaca“ je Onkološkom odeljenju Zdravstvenog centra „Sveti Luka“ dao jednu 
donaciju za kupovinu infuzione pumpe. 
 

 Sindikat je na planu međunarodne saradnje zahvaljujući ISS bio vidljiv prisustvom na 
više sastanaka, kongresa.  

 Marta 2012. godine sastanak EMF-a za jugoistočnu Evropi u Zagrebu.  
 Juni 2012. godine Osnivački kongres "Svetskog industrijskog sindikata" koji je održan u 

Kopenhagenu.  

 U julu mesecu 2012. godine u saradnji sa Industrijskim sindikatom i uz pomoć 
Austrijske ambasade u cilju formiranja Radnih fondacija u Smederevu imali smo 
sastanak kod Gradonačelnice Smedereva. inicijativu za formiranje Radne fondacije u 
Smederevu uz pomoć Austrijske ambasade. Ovo su alternativni modeli rešavanja 
upošljavanja nezaposlenih, koji su još uvek u Srbiji nepoznati, za razliku od zemalja 
zapadne Evrope. 

 U oktobru 2012.godine u ovim prostorijama imali smo sasatanak sa ruskim sindikatom 
rudara i metalurga "GMPR" koji broji preko 5 miliona članova. Rezultat sastanka je 
uspostavljanje saradnje kao deo procesa našeg praćenja tendera za izbor strateškog 
partnera za Železaru Smederevo i učešća velike ruske kompanije "Uralvagonzavod".  

 U oktobru mesecu 2012. imali smo posetu koleginice Ana Mari predstavnice „Svetskog 
Industrijskog sindikata“ i kolega iz ISS.  

 I na samom kraju želim da Vas upoznam da sve rezultate koje smo kao sindikat postigli 
(sekcija mladih, sekcija žena, prisustvo radnim grupama Globalnog dogovora UN za 
antikorupciju i radna prava, prisustvo na raznim sesijama u organizaciji Privredne 
komore, FES-a, raznih ministarstava) u našoj fabrici-kompaniji, gradskom nivou, 
državnom nivou i nivou evropskih i svetskih sindikalnih dešavanja, ostvarili smo uz 
veliku pomoć i zajedničkim radom sa kolegom Draganom Matićem i Industrijskim 
sindikatom Srbije. 

 

R E Z I M E 
Koleginice i kolege, 
Verujem da ćete se složiti samnom da je Plan rada našeg sindikata s obzirom na 
sva prelomna dešavanja u kompaniji, koja smo imali u prethodnih godinu dana - 
realizovan koliko se moglo u datim okolnostima, uspešno smo rešavali iskrsle 
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probleme i slobodan sam da ocenim da smo uradili maksimalno od onoga što se 
moglo u datim trenucima. 
 
Godina 2012. je pokazala da je "Nezavisni sindikat metalaca" jedan ozbiljan 
sindikat na sindikalnoj sceni Srbije, da je dorastao svim situacijama i svim 
problemima i iskušenjima koji su pred nama.  
 
Koleginice i kolege, 
Od Vas očekujem da prihvatite ovaj Izveštaj o radu "Nezavisnog sindikata 
metalaca" za 2012. godinu.  
 
Hvala 
 

NEZAVISNI SINDIKAT METALACA 
 

Mileta Gujaničić, predsednik 
 

 
 

 


